
حضرت آی��ت الله العظمی خامن��ه ای، فرمانده 
کل قوا ظهر دیروز، یکش��نبه در دیدار فرماندهان 
و مس��ؤولان ق��رارگاه پدافند هوای��ی خاتم الانبیا 
صلی الله علیه وآل��ه، این قرارگاه را »خط مقدم دفاع 
از حیثیت و موجودیت کشور« خواندند و با اشاره به 
نقش بی بدیل نیروی انسانی در پیشرفت بخش های 
مختلف از جمله نیروهای مسلح تأکید کردند: باید 
با کار و تلاش بی وقفه، استعدادهای پرشمار نیروی 
انسانی را شکوفا کنید و آن را در خدمت رفع نیازها 

و کمبودهای کشور قرار دهید.
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم 
رهبری، حضرت آیت الله خامنه ای، خدمت در خط 
مقدم مقابله با تهدیدات را فرصتی ارزشمند برای 
نیروهای غیور، مؤمن و ش��ریف در قرارگاه پدافند 
هوایی برش��مردند و افزودند: کارهای بسیار خوبی 
در ق��رارگاه پدافند هوایی انجام ش��ده اس��ت که 
نش��ان دهنده وجود عزم و انگیزه و توانایی در این 
 نیرو اس��ت. رهبر انقلاب اس��لامی نیروی انسانی
با س��واد، با تدبیر، شجاع و خستگی ناپذیر را پایه و 
اساس غلبه بر موانع و عبور از آنها دانستند و گفتند: 

پیشرفت های فراوان در بخش های مختلف همچون 
نیروهای مس��لح و همچنین بخش علم و فناوری 
نشان دهنده وجود توانایی در نیروی انسانی جوان 
و پرانگیزه کش��ور است و فرزندان توانای ایران چه 
در داخ��ل و چه در مراکز علمی و فناوری دنیا مایه 

افتخار و مباهات هستند.
ایشان نسخه علاج بخش مشکلات کشور را به کار 
گرفتن و فعال کردن این توانایی ها و استعدادهای 
جوش��ان خواندند و با تقدیر از هماهنگی ارتش و 
سپاه در قرارگاه پدافند هوایی و همچنین همکاری 
این قرارگاه با وزارت دفاع و دانشگاه ها و مراکز علمی 
در برط��رف کردن نیازها و کمبودها افزودند: کار و 
تلاش را با آهنگی پر ش��تاب تر از قبل ادامه دهید و 
با ارائه طرح های نو و ابتکاری در جهت خودکفایی 

کشور، به پیش بروید.
پیش از س��خنان فرمانده معظ��م کل قوا، امیر 
سرتیپ اس��ماعیلی، فرمانده قرارگاه پدافند هوایی 
خاتم الانبیا صلی الله علیه و آله با گرامیداشت سالروز 
تشکیل این قرارگاه، گزارشی از مهم ترین اقدامات 

انجام شده بیان کرد.

سیاسی 0 2

برگزاری جلسه درس خارج فقه 
رهبر انقلاب در سال تحصیلی جدید

نخستین جلس��ه درس خارج فقه حضرت 
آیت الله  العظمی خامنه ای در س��ال تحصیلی 
جدید برگزار شد. نخستین جلسه درس خارج 
فقه حضرت آیت الله العظمی خامنه ای در سال 
تحصیلی جدید، دیروز یکشنبه با حضور جمعی 
از فضلا و طلاب علوم دینی در حس��ینیه  امام 

خمینی رحمه  الله علیه برگزار شد.

برگزاری سومین اجلاس دور پنجم 
مجلس خبرگان؛ ۲۸ و ۲۹ شهریور

س��خنگوی هیات رئیسه مجلس خبرگان 
رهبری برنامه های سومین اجلاس رسمی دوره 
پنجم مجلس خبرگان رهبری را تشریح کرد. 
آیت الله س��یداحمد خاتمی در این باره گفت: 
زمان اجلاس س��وم سه شنبه و چهارشنبه ۲۸ 
و ۲۹ شهریورماه است. سپس در روز پنجشنبه، 
خبرگان با حضور در مرقد امام راحل به تجدید 
پیمان با آرمان های رهبر کبیر انقلاب اسلامی 
می پردازند و اعلام می کنند پرچمی که ایشان 
ب��ه اهتزاز درآورده همچن��ان در اهتزاز خواهد 
ماند. خبرگان رهبری س��پس در دیدار با مقام 
معظم رهبری از رهنمودهای ایش��ان استفاده 
می کنند. دبیر مجل��س خبرگان رهبری ادامه 
داد: نطق های پیش از دستور توسط 16 نفر از 
نمایندگان در ۴ جلسه و هر کدام به مدت 1۵ 

دقیقه ایراد خواهد شد.

در دیدار سید عمار حکیم اعلام شد
 حمایت آیت الله شاهرودی

 از حشدالشعبی

 رئی��س مجمع تش��خیص مصلح��ت نظام
در دی��دار عمار حکیم، رئیس ائتلاف ملی عراق، 
نیروه��ای مقاوم��ت مردم��ی عراق موس��وم به 
حشدالشعبی را یک نعمت بزرگ برای این کشور 
دانست. آیت الله  هاشمی شاهرودی صبح یکشنبه 
در دی��دار عمار حکیم، رئیس ائتلاف ملی عراق 
گفت: نقش علما، حوزه های علمیه و فتوای جهاد 
مرجعیت ش��یعه و نی��ز حمایت های جمهوری 
اسلامی ایران در پیروزی های اخیر ملت عراق در 
برابر داعش بسیار برجسته و تعیین کننده بوده 
اس��ت. رئیس مجمع تش��خیص مصلحت نظام 
اف��زود: در جریان جهاد علی��ه داعش، دینداری 
و انگیزه توجه به مس��ائل دینی در مردم تقویت 
شده اس��ت. عراق کش��وری قدرتمند  است. ما 
ق��دردان پیروزی ه��ا و فداکاری های ملت عراق 
هس��تیم و نباید اجازه داد قضایای سیاس��ی و 
اختلاف��ات احتمالی سیاس��تمداران  بر روحیه 
مردم تأثیر س��لبی بگذارد، به همین جهت باید 
خدمات و پیشرفت های انجام ش��ده برای مردم 
تبیین ش��ود. آیت الله هاشمی ش��اهرودی ادامه 
داد: پی��روزی در جنگ علیه داعش یک نعمت 
الهی است، چنانکه تشکیل حشدالشعبی و فتوای 
جهاد علمای ش��یعه نعمتی بزرگ بود. محسن 
رضایی نی��ز که آیت الله ش��اهرودی را همراهی 
می کن��د، در ای��ن دی��دار با تاکید ب��ر ضرورت 
همبس��تگی گروه های عراقی پس از پیروزی بر 
داع��ش گفت: خطر و تهدید جن��گ داخلی در 
عراق رفع ش��ده،  امنیت داخلی نیز رو به بهبود 
خواهد گذاشت و با پیروزی مقتدرانه ملت عراق 
پیش بینی می ش��ود حوادث تروریستی کاهش 
 خواه��د یافت. از ای��ن رو  ذهن ملت عراق بویژه

شیعیان نباید معطوف به گذشته بماند؛ بلکه باید 
به ساختن عراق بپردازند؛ زیرا مسائل عراق آینده 
با دیروز تفاوت های اساسی دارد. محسن رضایی 
همچنین وحدت ش��یعیان را با اهمیت خواند و 
ادامه داد: برای دستیابی به این وحدت،  نیازمند 
رس��یدن به نگاه مش��ترک و درک راهبردی  از 
تهدیده��ا و فرصت های آینده و تفاوت مس��ائل 

امروز با مسائل و شرایط دیروز هستیم.

سردار جزایری: بازدید
از اماکن نظامی ایران امکان ندارد

سردار سیدمسعود جزایری، سخنگوی ارشد 
نیروهای مس��لح در پاس��خ به اظهارات مقامات 
آمریکایی مبنی بر بازدید از مراکز نظامی جمهوری 
اسلامی ایران، با اشاره به اینکه این گفته ها از یک 
ط��رف به لحاظ حقوقی و مفاد توافقنامه برجام و 
از ط��رف دیگر به لحاظ امنیت ملی کش��ور فاقد 
وجاهت اس��ت، گفت: جمهوری اسلامی ایران و 
نیروهای مسلح در چارچوب تدابیر و سیاست ها 
و برنامه های از پیش تعیین ش��ده اقدامات دفاعی 
خ��ود را به پیش می برند و در این راه تحت تاثیر 
تهدیدات و جوس��ازی  ق��رار نمی گیرند. جزایری 
همچنین اظهار داشت: آمریکایی ها بخوبی به این 
امر واقفند و س��ر و صداهای دولت ترامپ درباره 
کنترل یا بازدید از مراکز نظامی جمهوری اسلامی 

ایران از کمترین ارزشی برخوردار نیست.

وزارت امورخارجه گزارش اسماء جهانگیرعلیه ایران 
را مردود و ناشی از اطلاعات نادرست دانست

 ردپای روحانی 
در گزارش جهانگیر چیست؟

سخنگوی وزارت امور خارجه ایران به گزارش 
اسماء جهانگیر، گزارشگر حقوق بشر سازمان ملل 
علیه ایران واکنش نشان داد و آن را غیر قابل قبول 
دانست. بهرام قاسمی درباره انتشار گزارش جدید 
خانم »اسماء جهانگیر« گفت: جمهوری اسلامی 
ایران عمیقا اعتقاد دارد گزارش��ی که توسط این 
گزارشگر ویژه تهیه شده  و  ماموریت  ایشان را که 
بر پایه قطعنامه ای مبتنی بر اهداف و اغراض کاملا 
سیاسی و گزینشی برخی کشورهای مشخص و 
با اهداف معین بر عهده گرفته است، به رسمیت 
نمی شناس��د و  آن را کام��لا م��ردود و غیر قابل 
قبول می داند. این دیپلمات افزود: متاس��فانه به 
رغم پاسخ های مکرر، مفصل و مستدل جمهوری 
اسلامی ایران به ادعاهای بی اساس مطرح شده، 
محت��وای گزارش کماکان مبتنی بر مجموعه ای 
از اطلاعات نادرس��ت و پیش داوری های ناصواب 
درباره وضعیت حقوق بشر ایران با استفاده از منابع 
غیرمعتبر تهیه شده اس��ت که وجاهت و اعتبار 
گ��زارش را به صورت جدی خدش��ه دار می کند؛ 
به نظر می رسد متاسفانه گزارشگر ویژه چشم بر 
موارد متعددی از پیشرفت های حقوق بشری در 
ایران  فرو بس��ته است و همچنان با به کارگیری 
عبارات��ی مبهم و ب��ا اظهار نگرانی ه��ای بلاوجه 
براساس اطلاعات غیرموثق، سعی کرده تصویری 
تاریک و یک سویه  از وضعیت حقوق بشر در ایران 
ترسیم کند و بی شک  این مساله، اصل بی طرفی و  
کار حرفه ای گزارشگر را تا حد  بسیاری  خدشه دار 

می کند. 
ردپای روحانی ■

 نکته قابل توجه درباره گزارش دوم اس��ماء 
جهانگی��ر، اس��تقبال او از اظه��ارات انتخاباتی 
حس��ن روحانی در اردیبهش��ت ماه امس��ال در 
کارزار انتخابات دوره دوازدهم ریاست جمهوری 
بوده است. این موضوع یعنی استقبال گزارشگر 
حقوق بشر از مواضع انتخاباتی حسن روحانی را 
هفته گذشته رئیس قوه قضائیه گفت.  به گزارش 
»وطن امروز«،آیت الله آملی لاریجانی در جلس��ه 
مسؤولان عالی قضایی درباره گزارش ضدایرانی 
جهانگیر گفت: گزارش��گر ویژه از منشور حقوق 
ش��هروندی ک��ه دولت تهیه و منتش��ر کرده و 
همچنی��ن س��خنان رئیس جمه��ور در دوران 
انتخابات که حالت گلایه و انتقاد به دستگاه های 
نظ��ام را داش��ت، اس��تقبال کرده ام��ا در ادامه 
س��راغ قوه قضائیه رفته و در چند جا اعلام کرده 
قوه قضائیه جمهوری اسلامی، استقلال ندارد و 

باید تغییرات اساسی در آن ایجاد شود!

 توئیت عجیب ظریف 
درباره راستی آزمایی

محمدج��واد ظریف اگرچه تاکنون ۲ بار به 
سفر نیکی هیلی به وین و دیدارش با یوکیا آمانو 
اش��اره کرده اس��ت اما او از روز جمعه که آمانو 
موضوع بازرسی از مراکز نظامی ایران را مطرح 
ک��رد و گفت در صورت ارائه ش��واهدی مبنی 
بر فعالیت های مشکوک، از این مراکز بازرسی 
خواهد کرد، نس��بت به ای��ن مواضع مدیرکل 
آژان��س اظهارنظر نکرده اس��ت.  ب��ه گزارش 
»وطن ام��روز«، با این حال ام��ا ظریف دیروز 
در صفحه توئیتر خود مطلبی منتشر کرد که 
می تواند تا حدودی سوال برانگیز باشد. ظریف 
در این توئیت نوشت: »راستی آزمایی پایبندی 
ایران به برجام از س��وی آژانس، بر مبنای مفاد 
موافقتنامه انجام می شود نه بر اساس انگیزه های 

زیاده خواهانه مقامات آمریکایی یا لابی گران.«
نکته س��وال برانگیز درباره توئیت ظریف آن 
است که او »توافقنامه« را مبنای مناسبات ایران و 
آژانس دانست. این در حالی است که آمریکایی ها 
نیز می گویند بر اساس همین »توافقنامه« باید 
بازرس��ی ها از مراکز نظامی ایران صورت بگیرد. 
در واقع این توئیت ظریف نمی تواند پاس��خی به 
آمریکایی ها باش��د. آقای ظری��ف در این توئیت 
گفته است راستی آزمایی )بازرسی ها( بر اساس 
مفاد توافق است نه انگیزه آمریکایی ها. حال این 
نکته مطرح اس��ت که موضوع مهم  اکنون خود 
مقوله »بازرسی ها« است که آمانو آن را تایید کرده 
است. اینکه این بازرسی بر اساس برجام صورت 
می گیرد یا بر اساس انگیزه نیکی هیلی یا دونالد 
ترامپ، در مرحله بعدی حائز اهمیت اس��ت. آیا 
این توئیت آقای ظریف به این معناست که »اگر 
قرار است از مراکز نظامی ایران بازرسی شود، این 
بازرسی بر اساس مفاد توافق صورت می گیرد نه 
انگیزه آمریکا؟« البته یک معنای دیگر این توئیت 
ظریف نیز می تواند این باش��د که او می خواهد 
بگوید بر اساس توافق، بازرسی ها از مراکز نظامی 
ایران صورت نخواهد گرفت و مناس��بات ایران و 
آژانس نیز مبتنی بر همین مفاد توافق اس��ت و 
آژانس تحت تاثیر آمریکا قرار نخواهد گرفت! البته 
با توجه به اظهارات روز جمعه آمانو و تاکید او بر 
میسر بودن شرایط بازرسی از مراکز نظامی ایران، 
برداشت دوم از توئیت ظریف بسیار خوشبینانه 

جلوه می کند!
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س��خنگوی وزارت امور خارجه 
ایران س��فر یک هیات سعودی 
ب��ه تهران را تایید کرد ام��ا گفت موضوع غرامت 
به سعودی ها به خاطر ماجرای سفارتخانه آنها در 
تهران و کنسولگری شان در مشهد مطرح نیست و 

درباره آن صحبتی نشده است. 
بهرام قاسمی روز یکشنبه به ایرنا گفت: هیات 
س��عودی صرفا ب��رای بازدید از س��اختمان های 
دیپلماتیک می آید زیرا پس از قطع روابط ۲ کشور، 
این س��اختمان ها خالی بوده است. در عین حال 
ما هم از س��اختمان های خود در عربستان بازدید 
خواهیم کرد. وی تاکید کرد: این توافقی دوجانبه 
بوده که هیات های ایرانی و عربستانی برای بازدید 
از اماک��ن دیپلماتیک خود در ری��اض و تهران به 
کش��ورهای مقابل سفر کنند. س��خنگوی وزارت 
امور خارجه خاطرنشان کرد: ویزای طرف سعودی 
مدت هاست صادر شده ولی بنا به دلایلی که مرتبط 
با خود آنهاس��ت تاکنون نیامده اند و احتمالا سفر 
آنها به بعد از ایام حج موکول ش��ده است. قاسمی 
درباره خبر برخی رسانه ها درباره غرامت تاکید کرد: 
این سفر ربطی به بحث غرامت ندارد و تاکنون در 
این باره صحبتی نشده است و چنین بحثی مطرح 
نیس��ت. سخنگوی وزارت امور خارجه در پاسخ به 
سوالی درباره تاریخ سفر هیات ایرانی به عربستان 

گفت: تاریخ سفر هیات ایرانی به ریاض نامشخص 
است. قاسمی تاکید کرد: هیات ایرانی ۲ هفته است 
 از طری��ق عمان ویزا گرفته و م��ا هم ۲ ماه پیش
به هیات س��عودی وی��زا دادیم. وی اف��زود: طرف 
عربس��تانی از ایران درخواست مجوز پرواز کرد که 
این اجازه به آنها داده ش��د و به این ترتیب هیات 

سعودی با پرواز اختصاصی به ایران خواهد آمد. 
روز گذشته »وطن امروز« در گزارشی با عنوان 
»باج به سعودی« درباره سفر یک کمیته بررسی 
س��عودی به تهران نوش��ت و گزارش داد آنها در 
این س��فر به دنبال برآورد خس��ارت وارد شده به 
ساختمان سفارت عربستان در تهران و کنسولگری 
آنها در مشهد هستند. روزنامه »الجریده« کویت 
ب��ه نقل از منبعی که آن را نزدیک به محمدجواد 
ظریف، وزیر امور خارجه ایران خوانده، نوشت: پس 
از عید قربان، یک هیأت دیپلماتیک از عربس��تان 
عازم ایران می شود تا خس��ارت های وارد شده به 
س��فارت عربس��تان در تهران و نیز کنس��ولگری 
این کشور در مش��هد را برآورد کند. در ادامه این 
گزارش به نقل از منبع یادش��ده آمده است: از ۲ 
م��اه پیش قرار بود این هیأت ب��ه تهران بیاید اما 

به دلیل اختلافات بر س��ر برنامه و دیدارهایش با 
مقامات ایرانی، سفر یادشده به تأخیر افتاد. ریاض 
می گفت »وقت کش��ی« در صدور ویزای اعضای 
هیأت یادش��ده باعث رنجش خاطرش ش��ده اما 
برای ایرانی ها آش��کار ش��د که این عصبانیت به 
سطح دیدارهای هیأت عربستانی با مقامات ایرانی 
بازمی گردد. بر اس��اس گزارش »وطن امروز«، این 
در حالی اس��ت که هنوز ماجرای دیه و خسارت 
مربوط به شهدای ایرانی فاجعه منا و مسجدالحرام 
تعیین تکلیف نشده است.  دکتر فرشته روح افزا، 
همسر شهید دکتر احمد حاتمی، دانشمند فضایی 
ایران که س��ال ۹۴ در س��انحه س��قوط جرثقیل 
در مس��جدالحرام به شهادت رس��یده بود نیز در 
یادداش��تی برای »وطن امروز« نوش��ت: »۲ سال 
است در غم فراق حاجیان مظلوم مان می سوزیم، ۲ 
سال از فاجعه کشتار حاجیان در مسجدالحرام و منا 
گذشت؛ ۲ سال است از فرمان مقام معظم رهبری 
 مبنی بر تش��کیل کمیته حقیقت یاب می گذرد،
۲ سال اس��ت مس��ؤولان حج و زیارت ما مرتب 
به ما می گویند نگران نباشید پیگیری می کنیم، 
۲ سال اس��ت س��عودی نزدیک به 7000 نفر را 

در حج ۹۴ کش��ت ولی هیچ نهاد حقوق بشری نه 
در دنیا و نه کش��ور ما کاری نکرد، ۲ س��ال از زانو 
زدن وزی��ر امور خارجه ما و بعد اظهارات ایش��ان 
مبن��ی بر اینکه »نزدیک ب��ه ۵00 زائر ما در حج 
کش��ته شدند ولی ما روابط خود را قطع نکردیم« 
گذشت، ۲ سال است ما هنوز منتظریم تا ببینیم 
چه کس��ی در عربس��تان مقصر جرثقیل است و 
چه کس��ی حاجیان را در منا قتل عام کرد، ۲ سال 
از تحقیر ما در حج ۹۴ گذش��ت و هیچ مسؤولی 
دل نسوزاند، اگر نبود پیام تاریخی و حمایت های 
مقام معظم رهبری و رش��ادت های ایشان، معلوم 
نبود همی��ن الان بدن های مطهر این ش��هیدان 
چه بر سرش��ان آم��ده بود و حالا پ��س از حادثه 
ساختگی س��فارت عربستان در خبر ها خوانده ایم 
که مس��ؤولان عربستان سعودی به ایران می آیند 
تا خسارت برای ساختمان شان تعیین کنند، یعنی 
آجرهای سفارت عربستان ارزش دارند که کمیته 
حقیقت یاب ش��ان بیاید و تعیین خسارت کند اما 
نزدیک به ۵00 شهید ما نه... یعنی باید مشخص 
شود یک ساختمان آنها چه شده اما علت شهادت 
دانشمند فضایی و شهید رکن آبادی و بقیه شهدای 
مظلوم منا خیر، یعنی ارزش آجر سعودی بیشتر 
از خون پاک ۵00 شهید ما است. مسؤولان ما به 

کجا می روند؟!«

واکنش سخنگوی وزارت امور خارجه به اخبار مربوط به  سفرآتی هیأت دیپلماتیک  عربستان به ایران:

غرامت به سعودی مطرح نیست
واکنش

سخنگوی قوه قضائیه می گوید در عدلیه
جلسه اخیر شورایعالی امنیت ملی 
تصمیم گرفته شد سیاست حصر برای کنترل و مهار 
س��ران فتنه ادامه داش��ته باشد.  محمدباقر نوبخت، 
سخنگوی دولت سه شنبه هفته گذشته )7شهریور( 
از جلسه شورایعالی امنیت ملی درباره حصر خبر داد 
و گفت تصمیمات دقیق و خوبی در این جلسه گرفته 
ش��د.  به گزارش »وطن ام��روز«، نوبخت در این باره 
گفت: اینکه دادگاهی تشکیل شود در حوزه اختیارات 
قوه قضائیه است اما من در جلسه شورایعالی امنیت 
ملی حضور داش��تم که مباحث خوب و دقیقی آنجا 
مطرح ش��د که البت��ه جمع بندی آن را دبیر ش��ورا 
گزارش خواهد کرد.  خبر نوبخت از تصمیمات گرفته 
شده در جلسه اخیر شورای امنیت ملی درباره حصر 
باعث ش��د روز گذشته در نشست خبری سخنگوی 

قوه قضائیه این موضوع از وی پرسیده شود.  
حج�ت الاس��لام محس��ن�ی اژه ای دی���روز در 
صدوهفدهمین نشس��ت خبری در پاسخ به سوالی 
درب��اره آخرین وضعیت رفع حص��ر و اظهارات اخیر 
محمدباقر نوبخت، سخنگوی دولت مبنی بر تشکیل 
جلس��ه ش��ورایعالی امنیت ملی در این باره و اینکه 
مام��وران امنیت��ی از منزل این افراد خارج ش��دند و 
دادس��تان تهران گفته آمادگی محاکمه وجود دارد، 
گفت:  ما موضوعات را باید از هم تفکیک کنیم.  وی 
افزود: یک اتفاقی در سال ۸۸ افتاد که کار مجرمانه ای 
بود و از بیرون هم پش��تیبانی می شد و البته عده ای 
هم چه بسا از ماهیت قضیه خبر نداشتند اما در نیمه 
دوم س��ال ۸۸ و مخصوصا در س��ال ۸۹، یک جریان 
کاملا برانداز که به صورت ش��فاف و روشن آمریکا و 
انگلیس پش��ت صحنه بودند فعال شد و حقیقتا اگر 
هوش��یاری نیرو های امنیت��ی و انتظام��ی نبود، آن 
چیزی که آغاز ش��د، ادامه می یافت.  یک جنگ نرم 
و انقلاب مخملی راه اندازی ش��د و ادامه یافت. اژه ای 
گفت: کار مجرمانه ای بود و قوه قضائیه وظیفه داشت 
محاکمه کند و یک تع��دادی را هم که به خیابان ها 
آمدند محاکمه کرد.  در ارتباط با س��ران این ماجرا، 
ش��ورایعالی امنیت ملی تشکیل شد و مصوبه شماره 
۵۴۴ در اسفند ماه س��ال ۸۹ تصویب و تصریح شد 
وزارت اطلاعات زیر نظر قوه قضائیه موظف است این 
اقدامات را درباره محصوران داش��ته باشد.  وی افزود: 
مصوبه شورایعالی امنیت ملی قانونی و لازم الاجراست 
 و هیچ ک��س حق مخالفت با آن را ندارد.  ش��نیده ام

در جلس��ه اخیر این موضوع جزو دستور جلسه شورا 
نب��وده اما مطرح می ش��ود که قرار می ش��ود حصر 
همچنان باقی بماند. س��خنگوی قوه قضائیه تصریح 

کرد: بحث دیگر این است که در طول این مدت برخی 
خانواده های ش��ان و خودش��ان درباره برخی مسائل 
مثل رفت وآمدها و مس��ائل پزشکی درخواست هایی 
داش��تند که به تمام آنها توجه ش��د.  در امر پزشکی 
نه تنها کوتاهی نشده، بلکه بنا به نظر پزشکان و نظر 
روسای بیمارستان هایی که آقای کروبی بستری شده 
بود، ما برای روس��ای قوا هم چنین سرویسی نداریم. 
اژه ای ادامه داد: 3-۲ س��ال پیش، خانم کروبی تقاضا 
کرد که خان��ه جدیدی خریدیم و می خواهیم از این 
خانه منتقل ش��ویم که بعد از بررسی ها موافقت شد.  
گهگاهی درخواست های دیگری داشتند که هر آنچه 
در چارچوب این مصوبه بوده، انجام ش��ده است. وی 

افزود: از حدود یک س��ال پیش ریاس��ت قوه قضائیه 
دستوراتی دادند که نسبت به برخی مراجعات بستگان 
درجه یک، گشایش بیش��تری داده شود.  کمیته ای 
در دبیرخانه ش��ورایعالی امنیت ملی برای پیگیری و 
هماهنگی هست که نمایندگانی از قوه قضائیه و وزارت 
اطلاع��ات حضور دارند و امور را تمش��یت می کنند. 
معاون اول قوه قضائیه گفت: درباره مس��ائل پزشکی 
ق��رار بود علاوه بر خود خانم کروبی که زمانی رئیس 
بیمارستان بود، وزیر بهداشت هم نظارت کند که البته 

می دانید حصر درباره خانم کروبی نیست. 
صدور کیفرخواست برای 20 نجومی بگیر ■

حجت الاسلام محس��نی اژه ای در نشست خبری 

دیروز همچنین درباره وضعیت پرونده نجومی بگیران 
گفت: ۲0 نفر طبق گفته دادستان تهران پرونده شان 
آماده ش��ده و کیفرخواس��ت خورده و رفته دادگاه اما 
هن��وز حکم صادر نش��ده اس��ت.  اژه ای گفت: علت 
صدور کیفرخواست به خاطر این بود که نه تنها حقوق 
دریافتی زیاد ب��وده، بلکه بر خلاف قانون و جرم بوده 
است.  این تعداد از نظر دادسرا مجرم شناخته شده اند 
و برای ۲0 نفر کیفرخواست صادر شده است و درباره 
تعداد بیش��تری هم در دادسرا هنوز مشغول هستند.  
س��خنگوی قوه قضائیه گفت: برخی از این افراد یک 
ش��رکت زیان ده را با سندسازی، سود ده نشان دادند 
و مبلغی را به عنوان س��ود بین خود تقس��یم کردند 
بنابراین نه تنها باید پول را برگردانند، بلکه باید مجازات 
هم بش��وند.  اژه ای افزود: چه بسا گیرنده وجه اضافی 
مقصر و مجرم نباش��د اما در عین ح��ال باید پول را 
برگرداند و مافوقش ممکن اس��ت مجرم باشد که در 
دادسرا در حال رسیدگی است.  درباره تبرئه در دیوان 
محاسبات و اینکه تبرئه شدند، الان اطلاعی ندارم.  وی 
تصریح کرد: دولت نسبت به آینده اقداماتی داشت اما 
نسبت به گذشته اقدامی نکرد و دیوان محاسبات هم 
کسی را به قوه قضائیه معرفی کرد اما با رسیدگی های 
قوه قضائیه و برخی س��ازمان ها، پرونده هایی تشکیل 

شده که در حال رسیدگی است. 
ورود قوه قضائیه به ماجرای اتوبوس داراب ■

س��خنگوی قوه قضائیه در ادامه نشست خبری 
دیروز درباره سانحه دلخراش سقوط اتوبوس در داراب 
 اس��تان فارس اظهارنظر کرد. حجت الاس��لام اژه ای

با اظهار تأس��ف و تألم از حادثه جانگ��داز واژگونی 
اتوب��وس و جان باختن عده ای از دانش آموزان نخبه 
دختر کش��ور تصریح کرد: واقعاً هر انسانی از چنین 
حوادث��ی از قبیل واژگونی اتوب��وس که منجر به از 
دست رفتن عزیزان ما می شود متأثر می شود و من 
این حادثه را به خانواده جانباختگان و همچنین مردم 
استان هرمزگان تسلیت می گویم. اژه ای ادامه داد: جا 
دارد دولت محترم و وزارتخانه های ذی ربط تدابیری 
را اتخاذ کنند تا ما در آینده شاهد این دست حوادث 
نباشیم. وی تصریح کرد: می توان تلاش ها و اقداماتی 
را انجام داد که اینگونه حوادث دلخراش تکرار نشود 
و امیدواریم دولت با همه امکانات برای پیشگیری از 
وقوع چنین حوادث ناگواری وارد ش��ود.  سخنگوی 
ق��وه قضائی��ه گفت: البته دادس��تان نی��ز به عنوان 
مدعی العموم در این باره و مس��ائل مشابه وارد شده 
و وارد می ش��ود اما ضرورت دارد برای جلوگیری از 
وقوع چنین حوادث دلخراش��ی اقدامات پیشگیرانه 

انجام شود. 

خبر سخنگوی قوه قضائیه از جلسه اخیر شورایعالی امنیت ملی

تصمیم بر ادامه حصر

نما

ضرغامی: در جلسه اسفند ۸۹ شورایعالی امنیت ملی همه اعضا موافق حصر بودند
سید عزت الله ضرغامی، رئیس اسبق سازمان صداوسیما شنبه شب در برنامه زنده تلویزیونی جهان آرا که 
از شبکه افق سیما پخش شد، روایت قابل تاملی از جلسه شورایعالی امنیت ملی در اسفند 89 که حصر 
سران فتنه در آن تصویب شد، ارائه کرد. به گزارش »وطن امروز«، متن این بخش از اظهارات ضرغامی که 

از روی فیلم پیاده شده بدین شرح است:
در جلسه شورایعالی امنیت ملی بحث شد و حصر به عنوان یک راه حل مطرح شد؛ ببینید! بعضی خیال 
می کنند حصر یک مجازات است. نه مجازات نیست اگر قرار باشد محاکمه انجام بگیرد؛ چون اتفاقی که 
افتاد فوق العاده بزرگ و حساس بود، ممکن است نتایج آن خیلی تند باشد و احکامی که صادر می شود 
خیلی جدی باشد لذا من با این موضوع که الان محاکمه صورت نمی گیرد، موافقم. من جزو کسانی هستم 
که الان با محاکمه موافق نیس�تم چون امنیت کش�ور را می خواهم، چون سلامت مردم را می خواهم. در 
ایام فتنه دیدم که مردم چقدر اذیت شدند. حصر به عنوان یک راه حل بود برای اینکه درگیری های کف 
خیابان جمع بشود. آنجا در جلسه ]شورایعالی امنیت ملی[ مطرح شد، همه آقایان هم بودند، معمولا هم 
وقتی موضوعی مورد اتفاق اعضا باشد دیگر رای گیری نمی کنند. آقای روحانی هم در جلسه بودند. برخی 
شبهه می کنند که آیا رای گیری شد یا نشد؟ ببینید! جلسات شورایعالی امنیت ملی به کلی سری است؛ 
محتوای آن هیچ جا گفته نمی شود، بنده هم به هیچ عنوان درباره جزئیات حرف نمی زنم ولی وقتی انجام 
شد مصوبه شورایعالی امنیت ملی بود و معمولا هم وقتی همه نظر ]مثبت[ دارند اصلا درباره آن موضوع 

رای گیری نمی شود، بالاتفاق تصویب می شود و عمل می شود.

پسابرجام


